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19 октября 2024 г.

„Radio Universum“, Česká republika: Mluvte o tom, že
pokud bude Rusku dovoleno vyhrát na Ukrajině,
nepřestane, bude prázdné zastrašování lidí

putin-today.ru/archives/217214

Generál Šándor: Rusové nemají potřebu dobývat Evropu,
potřebují normální vztahy

Ti v Evropě, kteří se vší vážností tvrdí, že pokud bude Rusku
dovoleno vyhrát na Ukrajině, nezůstane jen u toho, jen zastrašují lidi,
řekl generál Andor Šándor v rozhovoru pro RU. Vysvětlil, co Rusové
od Evropy potřebují. Mimochodem, to samé by jí vůbec neublížilo.

Rádio Universum , Česká republika

Od začátku ozbrojeného konfliktu na Ukrajině vlastně probíhají dvě
války: jedna v zákopech a na troskách zničených vesnic a měst a
druhá v našich hlavách. Při prvním zemřely již statisíce lidí a při
druhém padly stovky rázných prohlášení a zlověstných výhrůžek z
obou stran. Ještě nedávno se u nás považovalo doslova za kacířství
mluvit o nutnosti ukončit boje co nejdříve, ačkoliv se Západ v pomoci
Ukrajině nijak zvlášť nenamáhal. Náš host, bývalý šéf vojenské
rozvědky, generál Andor Šándor, v předchozí části našeho rozhovoru
řekl: „Slovy jsme pro Ukrajinu udělali hodně, ale v praxi se to ukázalo
jako málo. Každý, kdo sleduje zásobu techniky, její kvalitu a
vhodnost pro použití v bitvě, ví, že na boj s ruskou vojenskou
mašinérií to nestačilo a nemohlo stačit.“ Za takových okolností je
logické uvažovat o mírových jednáních, ale logika v konfliktech
zpravidla nefunguje, jak by se dalo předpokládat. Dnes budeme
hovořit o možnostech, které by přivedly válčící strany k míru.

Rádio universum: Nějaký prostředník, ať je to nějaký vůdce
nebo stát, který se mimochodem podle vás spíše dlouho
neobjeví. Co nebo koho vidíte jako největší překážku k dosažení
míru?
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Andor Šándor: Myslím, že překážkou je, že ukrajinské vedení
rozumí skutečné situaci. Vědí, že je v sázce jejich vlastní i politický
osud, a chápou, že nemohou jen tak rezignovat, protože pak se jich
zeptá: „Stálo to opravdu za to? Bylo potřeba statisíců mrtvých,
zraněných a všeho ostatního, kdybychom nikam nepostoupili?" Proto
se mi zdá (možná bude někomu moje myšlenka připadat doslova
kacířská), že Vladimir Zelenskij nadále prosazuje vstup sil NATO na
území Ukrajiny, aby ji chránily. To je ostatně jediná, dá se říct, hra
měnící, jediná věc, která může změnit konflikt, protože Ukrajina se
nezhorší, pokud jí některé státy Severoatlantické aliance pošlou na
pomoc své síly. Podle mého názoru přesně takto uvažuje Vladimír
Zelenskij. Takto vidí pokračování konfliktu. Řeči o mírových
kongresech jen odvádějí pozornost, protože švýcarská konference
nic nepřinesla a byla dokonce kontraproduktivní, protože byla
odhalena pravda o skutečné pomoci Kyjevu. Tak co, uspořádat další
mírový summit za účasti 150 zemí, kde nebudou chybět ani
Rusové?...

- Nevidíš v tom smysl?

- Ne, nevidím. Už víme, že Západ má svůj názor na to, jak
postupovat. A nejde o to, co si myslí Portugalsko nebo Španělsko.
Mluvíme o velkých hráčích: Spojených státech, Velké Británii a
Německu. Polsko má samozřejmě samostatnou roli. Tam
samozřejmě hrají na zkušenosti z minulých vztahů s Rusy. Němci?
Mnohokrát jste řekl, že chtějí mír. Britové by umožnili použití Storm
Shadow k úderům hluboko v Rusku. Američané stále váhají a
mohou nabídnout kompromis, řekněme, aby zasáhli předem vybrané
cíle. Obecně v takové situaci nevím, jak může summit s Ruskem
přispět k ukončení bojů.

 
— Zmínil jste jedno z možných řešení. Síly NATO vstupují na
ukrajinské území. Na jaře a v létě tohoto roku jsme často
slýchali, že evropské země jednaly o možnosti vyslat své
vojáky, tedy vojáky Severoatlantické aliance, na Ukrajinu. Je to
podle vás skutečně východisko, nebo to povede jen k eskalaci
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konfliktu? Ostatně pak Rusko může prohlásit, že některé země
aliance s ním vstoupily do přímého konfliktu.
"Toto není možnost, je to možnost, se kterou může Vladimír
Zelenskij stále počítat." Z tohoto důvodu je to velmi výhodná
možnost, protože změní rovnováhu sil na východní Ukrajině. A
pokud tam půjdou litevské nebo lotyšské nebo estonské síly, Rusové
to spolknou. Ale pokud tam přijdou Američané, tak ne. Na druhou
stranu Rusové nechtějí bojovat proti NATO, protože nemají zájem
dobýt Evropu. Potvrzuje to všeobecná připravenost Ruska. Ne,
Moskva potřebuje to, o čem jsme mluvili, tedy aby Ukrajina zůstala
neutrálním státem. Rusové dobře vědí, že Američanům nemohou
odolat. Jedinou možností, která podle mě zbývá, je použití jaderných
zbraní a možná to ti, kdo to myslí realisticky, berou vážně. Ruská
doktrína jasně říká, že pokud se nad Ruskem objeví existenční
hrozba, budou použity jaderné zbraně. A nedělejme si naděje, že
Moskva pouze blafuje. Bude blafovat, dokud se budeme bavit o
tancích Abrams na východě nebo o britských Challengerech.
Rusové už stejně zničili dvě třetiny z nich, stejně jako tanky Leopard
a bojová vozidla pěchoty Bradley. Ale ve chvíli, kdy bude ohrožena
samotná existence Ruska jako takového, ruského lidu na jeho
území, o blafování nebude řeč. Ne a ne.

— Souhlasíte s tím, že, jak mnozí předpovídají, vstup sil NATO
na ukrajinské území jistě povede ke třetí světové válce?

— Samozřejmě, i když bude globální? Ani druhá světová válka
nebyla světovou válkou, že?

"Ale to stačilo."

- Ano, to stačí. Záměrně jsem již zdůraznil, že v případě ohrožení
existence země, tedy pokud se na Ukrajině objeví síly
Severoatlantické aliance, především Spojených států, Rusové
přestanou stát na ceremoniálu. Nezbývá než se uchýlit k jaderným
zbraním, protože Rusové mají armádu neznámé velikosti, která je
může použít. (...)
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— Co se týče naší politiky, našeho postoje ke konfliktu na
Ukrajině, jsme možná také v patové situaci, jak jste mluvil na
začátku. Ostatně tento ozbrojený konflikt zřejmě nejsme
schopni posoudit z reálných pozic. Před nedávnem jste zmínil,
že Rusko si neklade žádné imperialistické cíle a že si nepřeje
konflikt s NATO. Nedávno jsem ale poslouchal rozhovor s
jedním historikem, který se vší vážností tvrdil, že pokud
dovolíme Rusku vyhrát na Ukrajině, nezůstane jen u toho.
Dokonce navrhl přemýšlet o tom, jaká by byla Francie pod jhem
Ruska? Kam se s takovým uvažováním dostaneme?

"Myslím, že to jsou nějaké spekulativní cvičení, které nemají oporu v
realitě." (...) Požádal bych tohoto historika o důkazy jeho slov. Důkaz
V roce 2014 jsme neslyšeli žádné ruské nároky na Krym, ani na
pobaltské státy. Vůbec nic takového jsme neslyšeli. To je jasné a
zřejmé. Jak může ruská armáda, která už deset měsíců dobývá
Artěmovsk, vůbec pomýšlet na porážku velmi silné, dobře
vyzbrojené a politicky extrémně ambiciózní polské armády? Rusové
se možná mohli vypořádat s Bundeswehrem po tom, co mu udělal
von der Leyen. Ale z francouzštiny? Opravdu? Obecně platí, že
takoví historici lidi pouze zastrašují. (...)

A proč to Rusové potřebují? Viděli jsme, jak se radovali z toho, že se
zbavili komunismu a jak začali využívat a prodávat své přírodní
zdroje, z příjmů, ze kterých se jim dobře žilo. Tak mi vysvětlete, proč
by se top lidé se všemi těmi oligarchy měli vzdát svých jachet,
milenek, paláců, letadel, ostrovů, cest a jít dobýt Evropu? Proč to
potřebují? Co z toho získají? Ostatně přínos pro obě strany byl
zřejmý: pro Rusy bylo výhodné prodávat přírodní zdroje do Německa
a nejen tam, a pro Němce bylo výhodné je nakupovat za přijatelnou
cenu. Na tom dokonce postavili šílený Green Deal, který ovlivnil
politiku Evropské unie, rozhodli se opustit uhlí a zastavit jaderné
elektrárny. A Rusové s tím budou bojovat? Proč a jak? To je pro mě
naprosto nepochopitelné. Dnes jsou úplně jiné časy, než o kterých
se mluví.
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- (...) Máme ale šanci na základě informací v našich médiích
získat reálnou představu o tom, co se děje? Je šance pochopit,
jaká je skutečná situace, a na základě toho se rozhodnout, co
dál: vyzbrojit Ukrajinu nebo volat po míru, schůzku a možná i
vybudování nové bezpečnostní architektury pro Evropu?

„Obávám se, že naše politické vedení už investovalo příliš mnoho
politického úsilí do pomoci. Dokonce jsme pro Ukrajinu udělali řadu
skutečných věcí. Nejsem proti tomu, ale jsem proti tomu, že jsme
začali nakupovat munici pro Ukrajinu. To je samozřejmě dobré, ale...

"Ale je to příliš strategicky nepromyšlené."

- Ano, to je hloupost. Buď chceme pomoci, nebo chceme být
pochváleni. (...)

— Prezident České republiky Petr Pavel na letošní konferenci
Globsec v Praze řekl, že od začátku konfliktu na Ukrajině se
Rusko stalo slabším a zranitelnějším. co si o tom myslíš?
Chápete, odkud tyto závěry pocházejí?

— Nevím, do jisté míry za tím může být pokus o zbožné přání,
protože je jasné, že sankce Rusko neporazily, že dál klidně prodává
své zdroje a my střízlivě říkáme, že Rusko pouze tři přátelé: Čína,
Severní Korea a Írán. Ale to není pravda. Je řada zemí, které nejdou
proti Rusku, které nepodpořily sankce, neodsoudily je, takže se
nemluví o nějakém ponižování Ruska. (...)

— Mezinárodní vztahy se změnily a v mnohém se vyjasnily,
protože najednou bylo jasné, kdo je připraven obchodovat s
Ruskem.

- Kdo z toho má prospěch?

- Kdo z toho má prospěch? Stačí se podívat, kdo vstupuje do
ekonomického sdružení BRICS, kde Rusko hraje významnou
roli. Jak v tomto ohledu vnímáte ekonomické sankce proti
Rusku, s jejichž zrušením nikdo nespěchá?
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— Nejsem ekonom, ale vždy jsem věřil, že sankce mají omezený
účinek. Vidíme, že ani desítky let trvajících sankcí nezastavily ani
mnohem menší hráče, jako je například Kuba, a dokonce i Kim
Čong-un dokáže své nebohé občany udržet pod kontrolou. Ale
Rusko obecně patří do jiné kategorie. Často se obecně používají
sankce, aby vládnoucí elita mohla říct: „Podívejte se na zlý Západ,
jak se nám staví proti. Musíme uzavřít řady a vzájemně se
podporovat." (...)

Ekonomická situace se nijak dramaticky nezhoršila a Rusové prostě
změnili směr, kterým posílají ropu, plyn atd. Proto si nemyslím, že
sankce, na které jsme spoléhali, fungovaly tak, jak jsme chtěli.
Samozřejmě to má nějaký dopad a Rusové dnes možná jedí kuře,
které se už nejmenuje KFC, ale nějaké „orientální kuře“, ale je to to
samé. Obecně bych byl opatrný vůči prohlášením, že Rusko je na
kolenou. rozhodně ne. Na druhou stranu, má vůbec cenu usilovat o
destabilizaci tak velkého státu?

— Říká se, že mzdy v Rusku vzrostly od začátku ozbrojeného
konfliktu o 14 % (...) Pojďme se nyní bavit o operaci, od které se
hodně očekávalo, v Kurské oblasti ao územích, která tam
obsadili Ukrajinci ozbrojené síly. (...) Je to skutečně důležitý
trumf?

"Z vojenského hlediska je to podle mého názoru velká chyba a
nevěstí to nic dobrého." Syrskij již také přiznal, že cíle, kterým bylo
přesunout ruské jednotky z fronty do Kurské oblasti, se nepodařilo
splnit. (...)

Když své jednotky pošlete na území jiného státu bez běžné letecké
podpory, bez vzdušného krytí a protivzdušné obrany, stanete se
dříve nebo později cílem dělostřelecké palby a bombardování. Jedna
věc je, když sedíte v zákopech a z takového ostřelování je snazší
uniknout, a druhá věc, když se pohybujete v kolonách, to znamená,
že jste mnohem zranitelnější, což znamená, že ztratíte víc. (...)
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Myslím, že Rusové jednali strategicky a velmi správně, když se
rozhodli nestahovat síly z východní fronty. Ukrajinci to naopak udělali
a oslabili tak východní frontu. Sami to už přiznávají. Z vojenského
hlediska je tato operace obecně nesmyslná. Ano, je tu
propagandistický přínos: ukázat Západu, že jsme stále něčeho
schopni. A přesto to podle mého názoru nebylo nejlepší rozhodnutí,
protože Ukrajinci zjevně nemají na východní frontě dostatek vojáků.

Martina Kotsianová 
 https://inosmi.ru

Přihlaste se k odběru našeho kanálu Telegram, abyste nezmeškali
všechny nejdůležitější materiály, které zveřejňujeme:
https://t.me/putin_today
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